淡江大學98學年度第2學期課程教學計畫表
	課程名稱
	（中）綠色供應鏈管理
	授課教師
	曹銳勤

	
	（英）GREEN SUPPLY CHAIN MANAGEMENT
	
	

	開課系級
	（中）管科一碩士班Ａ　　
	開課資料
	□必修

■選修
	■0（單學期）
□1（上學期）   □2（下學期） □3（第3學期）
	  3學分


	先修科目
	（中）無

	
	（英）TMFXM1A
	
	
	
	
	
	（英）NONE

	學系教育目標
	學生基本能力

	培育具備良好數理分析與邏輯判斷能力之中堅管理人才，以因應國內外企業之需要。至於碩士在職專班的目的，則強調培育解決企業問題能力的中高階人才，以因應各行業所需。

	A培育具有決策分析之基本素養。
B培育具有企業經營之基本素養。
C培育具有統計分析之基本素養。
D培育具有財經分析之基本素養。
E培養具有科際整合之能力。
F培育具有企業實務之經驗。
G具有外語運用能力。
H具有學術論文競賽能力。

	 課程簡介 （限50~100字）
	1.使學生了解綠色物流與供應鏈管理之實務應用及起源定義演化
2.能具備綠色供應鏈管理系統之策略管理及應用

3.能具備綠色供應鏈管理從業人員之數量分析專業態度

4.能瞭解綠色供應鏈管理之市場及其發展情形

	
	1. Let the students to understand the evolvement of green supply chain management  

2. Let the students to find out the tactical management and its applications in the green supply chain management 

3. Let the students to have quantity analysis ability in solving green supply chain management.
4. Let the students to understand the green supply chain market and the development in the recent years. 

	本課程教學目標與學生基本能力相關性

一、目標層次（選填）：1記憶、2瞭解、3應用、4分析、5評鑑、6創造。

二、單項教學目標分別對應「目標層次」有多項時，僅填列最高層次項即可（例如：「目標層次」可對應2、3項時，僅取3；對應3、5、6項時僅取6）。惟各項課程教學目標對應該系「學生基本能力」時，則可填列多項「學生基本能力」（例如：A、AD、BEF）。

	中文
	英文
	相關性

	
	
	目標層次
	學生基本能力

	1.使學生了解綠色物流與供應鏈管理之實務應用及起源定義演化
	1. Let the students to understand the evolvement of green supply chain management  
	2
	ABCG

	2.能具備綠色供應鏈管理系統之策略管理及應用
	2. Let the students to find out the tactical management and its applications in the green supply chain management 
	234
	ABG

	3.能具備綠色供應鏈管理從業人員之數量分析專業態度
	3. Let the students to have quantity analysis ability in solving green supply chain management.
	234
	ABGH

	4.能瞭解綠色供應鏈管理之市場及其發展情形
	4. Let the students to understand the green supply chain market and the development in the recent years. 
	234
	ABGH

	課程目標之教學策略與評量方法

	課程目標
	教學策略（課堂講授、分組討論、參觀實習、其他）
	評量方法（出席率、報告、討論、小考、期中考、期末考、其他）

	1.使學生了解綠色物流與供應鏈管理之實務應用及起源定義演化
	課堂講授、討論
	平時成績、
期中考成績、
期末考成績

	2.能具備綠色供應鏈管理系統之策略管理及應用
	課堂講授、討論
	平時成績、
期中考成績、
期末考成績

	3.能具備綠色供應鏈管理從業人員之數量分析專業態度
	課堂講授、討論
	平時成績、
期中考成績、
期末考成績

	4.能瞭解綠色供應鏈管理之市場及其發展情形
	課堂講授、討論
	平時成績、
期中考成績、
期末考成績

	授 課 進 度 表

	週次
	內容（Subject/Topics）
	備註

	1
	Definition of supply chain management (SCM) and green supply chain management (GSCM)
	

	2
	· Life cycle accounting、Environmental and economic dimension

· Economic value vs. environmental impact added
	

	3
	· Supply loops and their constraints

· Average / marginal cost, price elasticity of supply and demand
	

	4
	· Green procurement
	

	5
	· Supply chain power
· Cost-sharing, profit-sharing
	

	6
	Recycled content versus end-of-life recycling
	

	7
	· Pollution prevention

· Process improvements and sustainable operations
	

	8
	Reverse Logistics for Green Supply Chain Management
	

	9
	Green Purchasing
	

	10
	期中考試週
	

	11
	· S J New (1997) The scope of supply chain management research, Supply Chain Management, Vol 2 Nr 1 pp15-22

· Jackson & Clift (1998) Where’s the profit in industrial ecology, Journal of Industrial Ecology 2(1) pp3-5


	

	12
	The Lean and Green Supply Chain:
	

	13
	· Reiskin, White, Johnson, Votta (2000) Servicizing the Supply Chain, Journal of Industrial Ecology 3(2&3) pp 19-31
	

	14
	· P Trowbridge (2001) A Case Study of Green Supply-Chain Management at AMD, Greener Management International, Issue 35 pp121-135
	

	15
	· Atherton (2007) Declaration by the Metals Industry on Recycling Principles, Journal of Life Cycle Assessment, 12(1) 59-60
	

	16
	· M L Fisher (1997) What is the right supply chain for your product, Harvard Business Review, March-April 1997 pp105-116
	

	17
	· H L Lee, V Padmanabhan, S Wang (1997) The bullwhip effect in supply chains, Sloan Management Review, Spring 1997 pp93-101
	

	18
	期末考試週
	

	教學設備
	□電腦   □投影機   □其他（　　　　　　　　）

	教材課本
	自編講義

	參考書籍
	

	批改作業篇數
	篇（本欄位僅適用於所授課程需批改作業之課程教師填寫）

	學期成績計算方式
	■平時成績： 20 ％   ■期中報告成績：30 ％    □期末報告成績：50 ％
□作業成績：   ％   □其他（                      ）：   ％

	備考
	教學計畫表上傳步驟：教務處首頁點選「教務資訊」→「教學計畫表上傳」；網址：http://ap09.emis.tku.edu.tw/。
※非法影印是違法的行為。請使用正版教科書，勿非法影印他人著作，以免觸法。


表單編號：ATRX-Q03-001-FM201-02










